

MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS

BELARUSIAN STATE UNIVERSITY

FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS

Department of International Law

Annotation to the master's thesis

**CUSTOMS DISPUTES: RESOLUTION AND LEGAL MECHANISMS
TO PROTECT BUSINESS INTERESTS**

Li Huaiyang

Scientific supervisor:
Boltachka P.I.
senior tutor

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. **Structure and scope of the master's thesis:** 49 pages, 3 chapters, 56 sources.

2. **Keywords:** CUSTOMS DISPUTES, RESOLUTION, LEGAL MECHANISMS, BUSINESS INTERESTS, INTERNATIONAL TRADE, LAW, ECONOMIC SECURITY, GLOBALIZATION, GOVERNANCE, POLICY FRAMEWORK, INTERNATIONAL LAW, DISPUTE SETTLEMENT.

3. **The content of the work**

The object of this research is the complex challenges and various mechanisms related to customs disputes resolution and the legal protection of business interests, especially focusing on the balance among fair trade, business development, and compliance with customs regulations in the context of globalization. In today's globalized economy, where cross - border trade volumes are staggering and supply chains span multiple continents, the efficient handling of customs disputes and safeguarding of business interests is a necessity. This balance is crucial as it determines not only the success of individual enterprises but also the overall health of the international trading ecosystem.

The subject of the research encompasses a comprehensive study of the theoretical basis, strategic implications, and historical development of laws and regulations regarding customs disputes and business interests protection. It emphasizes China's policy framework and its integration into the global customs governance system. China, as a major player in international trade, has been continuously evolving its customs - related policies. Understanding how these policies interact with global norms and contribute to the resolution of disputes is essential for both domestic and international stakeholders.

The purpose of this research is to conduct a detailed analysis of the current resolution mechanisms and legal frameworks, and propose improvements for the development of more effective customs disputes resolution and business interests protection. This research aims to offer theoretical support and practical benchmarks for policymakers, businesses, and relevant stakeholders to enhance their capabilities in handling customs - related issues, ensuring the healthy development of international trade and business operations. This research endeavors to bridge the gap between theory and practice, providing actionable insights.

Research methods are theoretical overview analysis, synthesis, legal comparison, historical comparison. Literature research: to understand the development history and current status of laws, regulations and rules related to

customs disputes resolution and business interests protection by reviewing relevant literature. A vast body of academic works, industry reports, and legal documents exist in this domain. By sifting through these materials, we can trace the evolution of concepts, identify emerging trends, and understand the existing legal and regulatory frameworks in different regions. Case study: through analyzing typical cases, to deeply explore the practice and problems of customs disputes resolution and business interests protection. Comparative Research: Through comparative research on the laws, regulations and practices in different countries and regions, to explore their differences and common points.

Research results: Innovative Framework Analysis - The research presents an innovative analysis of the regulatory frameworks for customs disputes resolution and business interests protection, identifying key components that contribute to a balanced approach between resolving disputes and protecting business interests. It proposes an innovative model that adapts to different types of disputes and business scenarios, offering a nuanced solution that respects both international trade rules and the needs of businesses. This model takes into account the diverse nature of disputes, from simple classification disagreements to complex intellectual property - related disputes, and provides tailored solutions.

Cross - Sectoral Impact Assessment - A novel aspect of this research is the comprehensive impact assessment of customs disputes resolution and business interests protection across different sectors, including manufacturing, service, and e - commerce. The study reveals the unique challenges and opportunities each sector faces, providing sector - specific recommendations that enhance compliance and promote business development.

International Comparative Study with a Focus on China - The thesis introduces a comparative study of customs disputes resolution and business interests protection, with a particular emphasis on China's regulatory landscape. It uncovers novel insights into how China's strategies and mechanisms can be integrated into global customs governance, contributing to a more cohesive international approach that promotes both fair trade and business growth.

Reliability of materials and results of the thesis: Based on the results of the study, to put forward recommendations for the reform and improvement of the laws, regulations and policies regarding customs disputes resolution and business interests protection. By synthesizing the findings from literature research, case studies, and comparative analysis, we can offer well - founded suggestions for policymakers to enhance the effectiveness of existing mechanisms and create new ones where necessary.

АННОТАЦИЯ

1. **Структура и объем магистерской диссертации:** 49 страниц, 3 главы, 56 источников.

2. **Ключевые слова:** ТАМОЖЕННЫЕ СПОРЫ, РАЗРЕШЕНИЕ, ПРАВОВЫЕ МЕХАНИЗМЫ, ИНТЕРЕСЫ БИЗНЕСА, МЕЖДУНАРОДНАЯ ТОРГОВЛЯ, ПРАВО, ЭКОНОМИЧЕСКАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ, ГЛОБАЛИЗАЦИЯ, УПРАВЛЕНИЕ, ПОЛИТИЧЕСКАЯ РАМКА, МЕЖДУНАРОДНОЕ ПРАВО, УРЕГУЛИРОВАНИЕ СПОРОВ.

3. Содержание работы

Объектом данного исследования являются сложные проблемы и различные механизмы, связанные с разрешением таможенных споров и правовой защитой интересов бизнеса, с особым акцентом на баланс между справедливой торговлей, развитием бизнеса и соблюдением таможенных правил в условиях глобализации. В современной глобализированной экономике, где объемы трансграничной торговли ошеломляющи, а цепочки поставок охватывают несколько континентов, эффективное урегулирование таможенных споров и защита интересов бизнеса являются необходимостью. Этот баланс имеет решающее значение, поскольку он определяет не только успех отдельных предприятий, но и общее состояние международной торговой экосистемы.

Предметом исследования является всестороннее изучение теоретических основ, стратегических последствий и исторического развития законов и нормативных актов, касающихся таможенных споров и защиты интересов бизнеса. Особое внимание уделяется политической рамке Китая и ее интеграции в глобальную систему таможенного управления. Китай, как крупный игрок в международной торговле, постоянно развивает свою политику в области таможенного регулирования. Понимание того, как эти политики взаимодействуют с глобальными нормами и способствуют урегулированию споров, имеет важное значение как для внутренних, так и для международных заинтересованных сторон.

Целью данного исследования является проведение детального анализа существующих механизмов разрешения споров и правовых рамок, а также

выработка предложений по их совершенствованию для развития более эффективного разрешения таможенных споров и защиты интересов бизнеса. Это исследование направлено на предоставление теоретической поддержки и практических ориентиров для политиков, бизнеса и соответствующих заинтересованных сторон для повышения их возможностей в решении вопросов, связанных с таможенной, обеспечения здорового развития международной торговли и бизнес-операций. Данное исследование стремится преодолеть разрыв между теорией и практикой, предоставляя практические идеи.

Методы исследования: теоретический обзор, анализ, синтез, правовое сравнение, историческое сравнение. Исследование литературы: для понимания истории развития и текущего состояния законов, нормативных актов и правил, связанных с разрешением таможенных споров и защитой интересов бизнеса, путем изучения соответствующей литературы. В этой области существует обширный корпус академических работ, отраслевых отчетов и юридических документов. Просеивая эти материалы, мы можем проследить эволюцию концепций, выявить новые тенденции и понять существующие правовые и нормативные рамки в разных регионах. Анализ кейсов: через анализ типичных случаев углубленно исследовать практику и проблемы разрешения таможенных споров и защиты интересов бизнеса. Сравнительное исследование: путем сравнительного исследования законов, нормативных актов и практики в разных странах и регионах изучить их различия и общие черты.

Результаты исследования: Инновационный анализ рамок-Исследование представляет инновационный анализ регуляторных рамок для разрешения таможенных споров и защиты интересов бизнеса, выявляя ключевые компоненты, способствующие сбалансированному подходу между разрешением споров и защитой интересов бизнеса. Оно предлагает инновационную модель, которая адаптируется к различным типам споров и бизнес-сценариям, предлагая нюансированное решение, которое учитывает как правила международной торговли, так и потребности бизнеса. Эта модель принимает во внимание разнообразный характер споров, от простых разногласий по классификации до сложных споров, связанных с интеллектуальной собственностью, и предлагает индивидуальные решения.

Оценка межотраслевого воздействия - Новым аспектом данного исследования является всесторонняя оценка воздействия разрешения таможенных споров и защиты интересов бизнеса на различные сектора, включая производство, сферу услуг и электронную коммерцию. Исследование выявляет уникальные проблемы и возможности, с которыми сталкивается

каждый сектор, и предоставляет отраслевые рекомендации, которые повышают соответствие требованиям и способствуют развитию бизнеса.

Международное сравнительное исследование с акцентом на Китай - Диссертация представляет сравнительное исследование разрешения таможенных споров и защиты интересов бизнеса с особым акцентом на регуляторный ландшафт Китая. Она раскрывает новые идеи о том, как стратегии и механизмы Китая могут быть интегрированы в глобальное таможенное управление, способствуя более сплоченному международному подходу, который содействует как справедливой торговле, так и росту бизнеса.

Обоснованность материалов и результатов диссертации: На основе результатов исследования выдвинуть рекомендации по реформе и совершенствованию законов, нормативных актов и политики в отношении разрешения таможенных споров и защиты интересов бизнеса. Обобщая выводы исследования литературы, анализа кейсов и сравнительного анализа, мы можем предложить обоснованные предложения для политиков по повышению эффективности существующих механизмов и созданию новых там, где это необходимо.

